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 المستخلص

  

معيار ال هى( المثبّت بالفورمالين البارافين)تعتبرتقنية الشرائح الشمعية الطريقة التقليدية حتى الآن،  

معيار ال بالتبريد هونسجة الأ يعتبر حفظ، بينما شكل الخلايا والأنسجةللحفاظ على  (القيّم)ى ذهبال

الشرائح  (حفظ) تم أرشفةت ،هذه الأنسجة  صبغ بمجردف. للحفاظ على الجزيئات الحيوية ىالذهب

بنوك لفترة طويلة في ال البارافين المثبت بالفورمالينبشكل روتيني جنبا إلى جنب مع كتل 

بالفعل المثبتة  العينات البيولوجية ستخدامإإعادة عملية  فإن ومع ذلك، .المستشفيات/حيويةال

ركزت هذه  حيث .شائعة في جميع أنحاء العالم عمليةستخراج الحمض النووي ليست لإ صبوغةوالم

المصبوغة بطريقة الكيمياء المناعية  ستخراج الحمض النووي من الشرائحإ الفائدة منالدراسة على 

والتحقق من  ةمن التحليل الجزيئيالتى ستتحقق عند القيام بالمزيد  فائدةالجودة والتقييم ل النسيجية 

ستخراج الحمض النووي وإعادة إتم (. الجينى) الوراثي المستوىعلى  الحمض النووى صحة

دوراً  الخاص بهبروتين ، والذى يلعب ال KRASالورمى  الصورة الكلية للجين ستخدامه لتقييمإ

في  ةحيوييعتبر خطوة  فى تركيبهطفرة حدوث طبيعية، والنسجة للأشارات إعطاء الإ حاسما في



العينات الحيوية  مع النقص فيو .لعديد من أنواع السرطان مثل سرطان القولون والمستقيما حدوث

المرتبطة  عمالسوف تحسن لدينا الأ ه التقنيةهذ نحن نعتقد أنف، والمفسرة تفسيرا كاملا عالية الجودة

ت الو.بشكل افضل والبحوث الطبية المستودعات الحيويةفي  العينات الحيويةباستخدام  شرائح قد أعُدُّ

بواسطة البارافين  CEGMRسرطان القولون والمستقيم والتى تم صبغها  ن مرضىالمأخوذة م

نتالمثبت بالفورمالين بطريقة  في البنك الحيوي لجامعة الملك  الكيمياءالمناعية النسيجية وخُزِّ

 44 وضع ثمإزالة غطاء الشريحة  من ويتكون سير العمل الذي صممته مجموعتنا تباعا عبدالعزيز

درجة حرارة ) تهادرجة حرارومادة كيميائية،  11خطوط الأنابيب، والتي كانت مزيجاً من من 

تم إختيار سبعة من خطوط  (.عدم اهتزازمقابل  اهتزاز) اززته، والا(يةدرجة مئو 73الغرفة مقابل 

, ساعة للدراسة 73إلى  44نحو الأنابيب والتي تم بواسطتها إزالة الغطاء المنزلق عن الشريحة فى

بالفورمالين غير المغطاة بطريق سلخ النسيج الخام للأنسجة  البارافين المثبت شرائحتلا ذلك ثم 

 QIAamp DNA FFPE Tissueالخام المصبوغة بطريقةالكيمياء المناعية النسيجية بإستخدام 

Kit ذو جودة عالية يمكننا من  حمض نووي وقد تم الحصول على. وفقا لإرشادات الشركة المصنعة

وقد , وقد اظهرت قمم متباعدة بشكل متساويKRASينخلاله معرفة أنماط التسلسل الجيني لج

 .  لوحظ وجود كل منها بلون واحد فقط

 

تقنية واعدة لإعادة تدوير وإعادة استخدام الحمض النووي من الشرائح ولقد اقترحت الدراسة  
لتطبيق المزيد كبداية  قوام مكتملتركيز مناسب والنسيجية بالكيمياء المناعية   المصبوغة بطريقة

. التحاليل الجزيئية من  
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Abstract 

 

    So far, the conventional (FFPE) Formalin Fixed Paraffin Embedded technique is the 

gold standard for preserving histomorphology, while cryopreservation of tissue is the 

gold standard for biomolecules’ preservation. Once these tissues stained, the slides are 

routinely archived along with FFPE blocks for long in biobanks/hospitals. However, the 

reuse of already fixed and stained biospecimens to extract DNA is not a common practice 

worldwide. This study focused on the feasibility of extracting DNA from already 

immunohistochemistry (IHC) stained slides to assess its quality and usefulness for further 

downstream molecular analysis and validation at genetic level. DNA was extracted and 

reused to evaluate the mutational profile of selected proto-oncogene KRAS, which its 



protein plays a crucial role in normal tissue signaling, and its mutation is a vital footstep 

in the development and progression of many cancer types such as colorectal carcinoma 

(CRC). With the shortage in high-quality and fully annotated biospecimens, we believe 

that this technique will improve our best practices associated with the use of 

biospecimens in biorepositories and medical research.   FFPE IHC slides from CRC 

consented  patients were made and stored in the CEGMR Biobank, King Abdulaziz 

University. A workflow designed by our group consists successively of removing the 

slide cover-slip by applying 44 pipelines, which were a combination of 11 chemicals, 

temperature (room temperature versus 37°C) and shaking (shaking versus no shaking). 

Seven pipelines that showed a cover-slip removal time around 24 to 30 hours were 

selected for the study, then the non-covered FFPE slides were followed by crude 

dissection of the IHC stained tissue and DNA extraction using the QIAamp DNA FFPE 

Tissue Kit according to manufacturer's instructions . After DNA quality assessment, 

downstream mutational analysis of KRAS was analysed. A high quality DNA was 

obtained allowing KRAS gene sequencing patterns, clean DNA chromatograms with 

evenly-spaced peaks, each with only one color were achieved.   The study suggested a 

promising technique to reuse DNA from IHC stained slides with obtaining a suitable 

DNA concentration and integrity as starting biomolecule for further downstream 

molecular applications. 

 

                                     


